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همراهان گرامی می‌توانید پرسش‌های خود باموضوع پزشکی، 
 روان شناســی  و  شخصیت‌شناســی   را بــه روش هــای زیــر بــا مــا
در میــان بگذاریــد و در کوتــاه تریــن زمــان ممکــن پاســخ آن هــا را 

در همیــن صفحــه مشــاهده کنیــد.

معصومـه متین نـژاد| »دختـرم  پنـج سـال دارد و وقتـی چیـزی می خواهـد، گریـه و بی تابـی می کنـد تا به خواسـته اش برسـد. چـون می دانـم او عامدانـه از ایـن حربه بـرای خواسـته هایش 

اسـتفاده می کنـد، به گریه هایـش توجـه نمی کنـم، ولـی همسـرم خیلـی سـریع دربرابـر گریه هـای او کوتـاه می آیـد و خواسـته هایش را بـرآورده می کنـد. دراین بـاره به همسـرم تذکـر داده ام، 
ولـی بی فایـده اسـت. به نظرتـان چه برخـوردی باید با دخترم داشته باشـم که از این رفتارش دسـت بردارد؟« ایـن پیامک یکـی از مخاطبان روزنامه اسـت که مبتلابه بسـیاری از والدین 
گـر به درسـتی و در همـان نطفـه در رفتـار بچه هـا اصالح نشـود، آثـار تربیتـی منفـی در بزرگ سـالی بـرای آن هـا به همـراه خواهـد داشـت. موضوعـی که مـا  دیگـر هـم هسـت. مسـئله ای که ا

هـم آن را با دکترسـیدمحمدرضا ناظمـی، روان شـناس حـوزه کـودک و نوجـوان و مـدرس دانشـگاه درمیـان گذاشـتیم و شـما می توانید در ادامـه چکیـده ای از آن را بخوانید.

 خودش رو می‌لرزونه تا ما رو  بترسونه  
  کودکان باهوش باگریه و لج بازی سعی می کنند به خواسته‌هایشان برسند 

هشدار! تب دنگی داغ شدهشدار! تب دنگی داغ شد

امیرمقدم- شادفر

گر اخبار روز را دنبال می کنید، حتما خبرهای زیادی درباره تب دنگی شنیده اید.   ا
گیـری آن همـه مـا را می ترسـاند.  ونـا، فرا بیمـاری ای که پـس از تجربه تلـخ کر
خوشـبختانه خوبـی ایـن بیمـاری ایـن اسـت که عامـل اصلـی انتقـال و شـیوع 
بیمـاری یـک پشـه اسـت، ولـی از آنجایـی که پشـه بایـد فـرد بیمـاری را نیـش بزنـد 
تا ناقـل بیمـاری شـود، بازهـم نمی تـوان و نبایـد نقـش انسـانی را در شـیوع ایـن 
بیمـاری نادیـده گرفـت. ازایـن رو افـرادی که به ایـن بیمـاری مبتلا می شـوند، باید 

بیـش از دیگـران دغدغـه انتقـال و شـیوع بیمـاری را داشته باشـند.

 zاز کجا بفهمیم به تب دنگی مبتلا شده ایم؟

همان طـور که می دانیـد تـب دنگـی، دانگـی یا تـب استخوان شـکن نوعـی بیمـاری 
عفونـی ویروسـی اسـت که از پشـه آئدس به انسـان منتقـل می شـود. بیشـتر افـراد 
مبتلا هـم پـس از یـک تا دوهفتـه بهبـود می یابنـد، ولـی در ایـن میـان افـرادی هـم 
هسـتند که به علـت شـرایط خاصـی که دارنـد، ماننـد ضعـف دسـتگاه ایمنـی بـدن 
ممکـن اسـت، فـوت کننـد که تعـداد ایـن افـراد کمتـر از یـک درصـد اسـت. گـزش پشـه 
نخسـتین نشـانه ای اسـت که بایـد فـرد را حسـاس کنـد. پـس از گـزش هـم 4 تـا 10 روز 
طـول می کشـد تا بیمـاری خـودش را با نشـانه هایی نمایـان کنـد، ماننـد تـب بـالای 
40درجه، سـردرد شـدید، درد پشـت چشـم، درد مفاصل و عضلات، تهوع و اسـتفراغ، 

تـورم غـدد و جـوش.

 zابتلا به بیماری کسی را واکسینه نمی کند

گـر یک بـار به ایـن بیمـاری مبتلا شـوید، ایـن موضـوع دلیلـی بـرای  مراقـب باشـد، ا
کسینه شدنتان دربرابر بیماری نیست و می توانید بارها به آن مبتلا شوید و هربار  وا
تجربه سـخت تری را پشـت سر بگذارید. درد شـدید شکمی، اسـتفراغ مداوم، تنفس 
سـریع و کم عمـق، خون ریـزی لثه ها یا بینـی، خسـتگی و بی قـراری و تحریک پذیری 
زیـاد، وجـود خـون در اسـتفراغ یا مدفـوع، تشـنگی مفرط، رنگ پریدگی و سـرد شـدن 
پوسـت و احسـاس ضعـف شـدید از نشـانه هایی اسـت که فـرد در ابتلاهـای بعـدی 

و سـخت از خودش نشـان می دهد.

 zچه زمانی باید به پزشک مراجعه کنیم؟

بـرای اینکـه از انتقـال بیمـاری پیشـگیری شـود. بهتـر اسـت با دیـدن نشـانه های 
گر سفری به مناطق پرخطر هم داشته اید.  بیماری به پزشک مراجعه کنید، به ویژه ا
البتـه گاهی ایـن بیماری آن قدر شـدید می شـود که به تـب خون ریزی دهنده دنگی 
تبدیـل خواهدشـد و بـدون دریافـت خدمـات درمانـی و بسـتری احتمـال مـرگ زیاد 
اسـت. معمولا پزشـک با بررسـی نشـانه های بیماری احتمال ابتلا به آن را تشـخیص 
می دهـد و بـا توصیه هایـی شـما را راهـی خانـه می کنـد ولـی بـرای بیـان قطعـی ابتلا 

ماننـد بیمـاری کرونـا حتمـا باید آزمایـش خون داد.

 zبایدها و نبایدهای پس از ابتلا به بیماری

درسـت ماننـد کرونـا درمـان خاصـی برای تـب دنگی وجـود نـدارد و بیشـتر تمرکز روی 
درمان نشانه های این بیماری است. در بیشتر موارد تب دنگی را می توان در خانه 
و بـا مصـرف آرام بخش هـا درمـان کـرد. بـرای کنتـرل درد هـم بایـد از اسـتامینوفن 
وهـای ضدالتهابـی غیراسـتروئیدی ماننـد ایبوپروفـن  اسـتفاده و از مصـرف دار
و آسـپرین که خطـر خون ریـزی را افزایـش می دهنـد، خـودداری کـرد. درکنـار ایـن 

مسـئله توجـه به ایـن توصیه هـا هـم ضـروری اسـت.
  اسـتراحت کافی داشـته باشید.

  مایعـات فراوانی بنوشـید و از شـیر بیشـتر اسـتفاده کنید.
کـز درمانی مراجعـه کنید.   در صـورت شـدت گرفتـن بیماری به مرا

گـر بـاردار هسـتید، ایـن موضـوع را حتمـا به پزشـک بگوییـد تا اقدامـات ضـروری    ا
بـرای ایـن مسـئله را درنظـر بگیـرد، چـون در ایـن وضعیـت احتمـال زایمـان زودرس، 

تولـد نـوزاد کـم وزن و بیماری هـای جنینـی وجـود دارد.
گرچـه احتمـال انتقـال ویـروس ازطریـق اهـدای خـون و فراورده هـای خونـی    ا

ضعیـف اسـت، از دادن خـون در ایـن شـرایط بپرهیزیـد.

 zچه زمانی آزمایش لازم می شویم؟

آزمایـش تـب دنگـی بیشـتر بـرای افـرادی اسـتفاده می شـود که نشـانه های مربـوط 
به ایـن بیمـاری را دارنـد یا به تازگـی به منطقـه ای سـفر کرده انـد که در آنجـا عفونـت 
دنگی شـایع اسـت. وقتی پزشـک مشـکوک می شود، آزمایش خون را به شـما توصیه 
می کنـد. نگـران نباشـید بـرای آزمایـش تـب دنگـی نیـازی به آمادگـی خاصـی نیسـت. 
در آزمایـش خون یـک متخصص مراقبت های بهداشـتی قدری نمونه خون از شـما 
گـر نتیجـه  می گیـرد و وجـود ویـروس و پادتـن بیمـاری را در خونتـان بررسـی می کنـد. ا
آزمایـش مثبـت باشـد، به ایـن معناسـت که فـوری بایـد درمـان را آغاز کنیـد. منفـی 
ک بـودن خـون شـما نیسـت و بایـد احتمـال  بـودن جـواب آزمایـش هـم به معنـای پـا
ناقـل بـودن با تعـداد ویـروس پاییـن را بدهیـد و باز هـم مراقـب باشـید. یادتان باشـد 
گـر بیـش از هفـت روز پـس از شـروع نشـانه ها آزمایـش داده باشـید، احتمـال اینکـه  ا
جـواب آزمایـش منفـی باشـد ، زیـاد اسـت. گاهـی پزشـک بـرای اطمینـان پیـدا کـردن 
از مبتلا نبـودن به ایـن بیمـاری ممکـن اسـت آزمایـش آنتی بـادی را هـم تجویـز کنـد.

 zروش های پیشگیری از بیماری و انتقال آن

واقـع  وز فعـال و در پشـه هایی که سـبب بیمـاری تـب دنگـی می شـوند در طـول ر
روزگـرد هسـتند. توجـه به مجموعـه ای از توصیه هـا دراین بـاره وقتـی که شـما یا یکی 
از اطرافیانتـان بیمـار هسـتید، اهمیـت زیـادی دارد. به عبـارت سـاده تر هـم از ابتلا 
به بیمـاری جلوگیری می کند و هم از انتقال آن به افراد سـالم پیشـگیری خواهد کرد.

  لباس هایـی بپوشـید که بیشـتر نقـاط بدنتان را بپوشـاند.
  در صـورت خوابیـدن در طول روز از پشـه بند اسـتفاده کنید.

  اسـتفاده از تهویـه مطبـوع و مواد دافع حشـرات را جدی تر از پیـش بگیرید.
  بـرای پنجره هـا از حفاظ و توری اسـتفاده کنید.

  از دسترسـی پشـه ها به زیسـتگاه های مناسـب بـرای تخم ریـزی پیشـگیری کنیـد، 
مکان هایـی ماننـد صفحـه زیـر کولـر و آبخـوری حیوانـات و پرنـدگان کـه آب در آنجـا 

کـد می مانـد. را
  از رهاسـازی و تجمـع زباله هـا به ویـژه لاسـتیک ها و تایرهـا خـودداری کنیـد. ایـن 

مکان هـا فضـای مناسـبی بـرای زندگـی و تخم گـذاری پشـه آئـدس هسـتند.

 

نکته
روز

گریـه نخسـتین رفتـاری اسـت که کـودکان 
از آن برای ارتباط با دنیای پیرامونشـان 

برخی  اسـتفاده می کننـد. این رفتـار در
از بچه هـا تا نوجوانـی و حتـی پـس 

. ایـن  ز آن هـم دیـده می شـود ا
گریه هـا علت هـا و انواع زیادی 

دارد که در ادامه آن ها را باهم 
مـرور می کنیـم.

  پیش از 6ماهگی   
معمـولا گریه های کودکان 
هگـی  ما شـش  یـر  ز   تا
علت های جسمانی دارد، 
کس  ماننـد کولیـک، ریفلا
و گـوش درد که بـا مصـرف 
کمتـر  سـب  ی منا و ر ا د

می شـود.

  بین 6 تا 18ماهگی   
بعـد  از شـش ماهگی به 
گریه هـای کـودک ممکـن 
اسـت به علـت درآوردن 
دندان باشد که با استفاده 
از ژل های مخصوص یا حتی 
مصـرف آرام بخش برطرف 
یـن  . همچنیـن ا د شـو می 
گریه هـا می توانـد به علـت 

وابسـتگی کـودک به مادر 
و اضطراب جدایی باشد. 
بچه ها در این سن دائم 

به دنبـال مـادر می گردنـد 
گـر او را نبینند گریـه می کنند. و ا

   بیشتر از 2سالگی     
درکودکانـی که بیشـتر ازدوسـال دارنـد، 
ن  سـید ی ر ا شـی بـر و نـد ر ا تو یـه می  گر
به خواسته هایشان باشد. آن ها در این 
سـن یـاد می گیرنـد که بـا گریه کـردن، زمین 
زدن خودشـان و پـرت کـردن وسـایل 
به چیـزی که می خواهنـد برسـند. حتـی 
ممکـن اسـت برخـی از بچه هـا سرشـان 
را به زمیـن یا دیـوار بکوبنـد و رفتارهـای 

ک تـری انجـام بدهنـد. خطرنا
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پافشـاری کودکان برروی خواسته هایشان یک مسئله طبیعی است، 
ولـی گاهـی رفتارهـای آن هـا ناشایسـت می شـود، ماننـد لگـدزدن، 
جیغ زدن، گریه کردن و پرت کردن اشـیا. رفتارهایی که هربار تا رسیدن 
به خواسته هایشان آن ها را تکرار می کنند. این رفتاری سوءاستفاده گر 
اسـت که سـبب به هـم ریختـن اوضـاع و احـوال والدیـن می شـود، 
ج ازخانـه به سـر  به ویـژه وقتـی میهمـان هسـتند یا در جایـی خـار
می برنـد. بچه هـا در ایـن شـرایط انتظـار دارنـد، آنچـه را می خواهنـد 
در همـان لحظـه به دسـت آورنـد و به قـدری هـم به ایـن رفتارشـان 

ادامـه می دهنـد تا به چیـزی که می خواهنـد برسـند.
ی  ا چـر و  ن  چو ی بی  ها سـته  ا خو ن به  د ا د سـخ  پا نیـم که  ا د می 

بچه هـا و تسـلیم آن هـا شـدن می توانـد عـوارض زیـادی به دنبـال 
داشته باشـد ماننـد حکمرانـی بی چون و چـرای آن هـا بـر زندگـی 
در آینـده، سرشکسـته شـدن درپـی نرسـیدن به خواسته هایشـان، 
بـر همـه کسـانی که درمقابـل خواسـته های آن هـا  ا بر پرخـاش در
می ایسـتند و کاهـش اعتماد به نفـس در برخـورد با دیگـران به ویـژه 
کسـانی که قدرتـی بیـش از آن هـا دارنـد. درحالی کـه آن ها درکنـار صبور 
بـودن بایـد یادبگیرنـد که دنیـا همیشـه بـه کام آن هـا نیسـت و خیلـی 
وقت هـا بدون داشـتن احسـاس مالکیت باید از دیـدن چیزهای زیبا 
و جـذاب فقـط لـذت بـرد. بنابرایـن خیلـی مهـم اسـت که شـما در برابـر 
کنشـی از خـود نشـان بدهیـد. ایـن رفتارهـای عامدانـه آن هـا چه وا

گریه‌های سوءاستفاده‌گر

هر گریه‌ای  واقعی نیست

راهکارهای مقابله با این رفتار

     قاطع بودن     
یکـی از بهترین روش ها برای مقابله با این رفتار بچه ها قاطعیت 
داشـتن اسـت. قاطعیـت یعنـی تا حـد امـکان از کلمـه »نـه« کمتـر 
اسـتفاده کنیـد، ولـی وقتـی هـم که به فرزندتـان »نـه« گفتیـد، دیگـر 
نبایـد از حرفتـان کوتـاه بیاییـد و حرفتـان را عـوض کنیـد. شـما 
بایـد با ایـن قاطعیتتـان بـه او یـاد بدهیـد کـه او نمی توانـد با گریـه 
و جیـغ و داد و بدرفتـاری به آنچـه می خواهـد برسـد یا نظـر شـما 

را تغییـر دهد.
گـر در شـرایطی هسـتید که نمی توانید سـر حرف خودتان  نکتـه: ا

بمانیـد اصلا به بچه ها »نـه« نگویید.

   رفتار آینه وار      
رفتار آینه وار راهکار دیگری است که برخلاف بی اعتنایی 
عمل می کند. در این روش باید در برابر هر بار تقاضای 
کـودک، یک بـار پاسـخ منفـی خـود را تکـرار کنیـد، مانند 
اینکـه »الان وقت خوابه و بایـد بری توی رختخوابت.« 
ایـن جملـه را بایـد آن قـدر تکـرار کنیـد که کـودک بفهمد 

هیچ راهی جز پذیرش حرف شما ندارد.
گـر کـودک به تجربه دریابـد که پـس از مدتـی  نکتـه: ا
گریـه به هدفـش می رسـد، حتـم بدانیـد  لج‌بـازی و 
به رفتارهای اشتباه خودش همچنان ادامه می دهد.

     باج ندادن    
کت کردن گریه کودکتـان  هیـچ گاه بـرای سـا
ی  ا یـن بـر لد ا هـی و . گا هیـد ج ند و بـا ا بـه 
کت کردن بچه ها به آن ها باج می دهند،  سا
و شـدن با فـوران احساسـی  وبـه ر چـون ر
کـودک آن هـا را تحت تأثیـر قـرار می دهـد 
از ایـن  گاه تصمیـم می گیرنـد که  و ناخـودآ

کت کننـد. طریـق او را سـا
نکتـه: بـاج دادن ماننـد پذیـرش خواسـته 
بچه هـا ناخواسـته سـبب تـداوم رفتارهـای 

ناشایسـت در آن هـا می شـود.

    پیداکردن راه حل     
کـردن راه حـل به کودکتـان کمـک کنیـد. بیشـتر وقت هـا  در پیدا
مؤثرتریـن راهکاری که می تواند کودکتان را از گریه های بی مورد 
وغیرمنتظـره دور نگـه دارد، ایـن اسـت که کمکـش کنیـد یـاد 
بگیـرد ایـن موقعیت هـا را مدیریـت کنـد، ماننـد به جـای تمرکـز 
روی گریه کردن هایـش دربـاره آنچـه سـبب گریـه اش می شـود، 
صحبـت کند یا با اسـتفاده از مهارت های مقابله ای گریه هایش 
را مدیریـت کنـد، ماننـد نفـس کشـیدن عمیـق و تکـرار جملاتـی 

نظیـر »مـن می توانـم«.
نکتـه: ایجـاد وقفـه در گریـه و بی تابـی می توانـد کم کـم به کـودک 

در مدیریـت کـردن رفتارهایـش کمـک کنـد.

    الگو بودن     
خودتـان بایـد الگـوی مناسـبی بـرای بچه هـا باشـید. 
شـما  بینـد که  نـد شـما می  ز قتـی فر نـه و ی نمو ا بـر
رفتارهـای همسـرتان  بلـه با  بـرای مقا ز گریه کردن  ا
اسـتفاده می کنیـد او هـم یـاد می گیـرد. لازم اسـت گاهی 
با همسرتان برای او نقش بازی کنید تا او روش درست 
بیـان خواسـته هایش و دریافـت پاسـخ را یـاد بگیـرد.

نکتـه: بچه هـا بی آنکـه مـا متوجـه باشـیم، ماننـد یـک 
آینـه عمل می کنند، پس همیشـه مراقـب رفتارهایمان 

در برابـر دیدگان آن ها باشـیم.

     آگاهی درباره احساسـات    
به کودکتـان گوشـزد کنیـد که شـدت احساسـاتش 
حالتـی گذراسـت. بچه هـا خیلـی وقت هـا متوجـه 
نیستند که شدت احساساتشان گذراست و مدت 
زیادی طول نخواهد کشید. بنابراین یادآوری های 
مکـرر آن شـاید مشـکل را در لحظـه حـل نکند، ولی 
به تدریـج کـودک را متوجـه خواهـد کـرد که اشـک 

و آه هـم می گـذرد و ماندگار نیسـت.
گاهی  نکتـه: این روش ها کمک می کند که سـطح آ
بچه هـا  درباره رفتارهایشـان افزایـش پیـدا کنـد 

و راحت تـر رفتارهایشـان را کنتـرل کننـد.

    بی توجهی    
راهـکار بعـدی، بی توجهـی به ایـن رفتار اشـتباه بچه هاسـت. اینکـه در مقابل 
ک آن هـا ماننـد گریـه و بی تابـی صبـور باشـید  بدرفتاری هـای غیرخطرنـا
و عصبانـی و ناراحـت نشـوید. در ایـن شـرایط نبایـد سـعی کنیـد بچـه را آرام 
کنیـد، بلکـه بایـد خودتـان را بی خیـال نشـان دهیـد و بـا پـرت کـردن حـواس 
ع، غائلـه را همانجـا بخوانیـد، ماننـد آوردن یـک وسـیله جالـب  او از موضـو

کـی یا روشـن کـردن تلویزیـون. یا خورا
گر  نکتـه: اوایـل شـاید فرزندتـان بدرفتاری هایش را بدتر و شـدیدتر کنـد، ولی ا
شـما بتوانیـد به روش خودتان ادامـه بدهید او خیلی زود و در کمتر از یک ماه 

در رفتارهایـش تغییـر ایجاد می کند.

    توضیح دادن     
به کودکتـان توضیـح دهیـد که چـرا الان امـکان تحقـق 
خواسته اش نیست. این روش معمولا برای خردسالان 
چندان میسر نیست، چون مدارهای منطقی مغزشان 
هنـوز تکمیـل نشـده اسـت، ولـی بـرای سـن های بالاتر 

بهتر جواب می دهد. 
نکته: توجه داشته باشید که استفاده از پیشنهادهای 
جایگزیـن می توانـد به توافـق شـما و کودکتـان کمـک 
کنـد، ماننـد به جـای تماشـای تلویزیـون می توانـم 

در رختخـواب برایت قصـه بگویم.

نکته‌ای 
مهم‌تر از مهم

در »نـه« گفتـن به کودکتـان با دیگـر اعضـای خانـواده هماهنگـی رفتـاری داشته باشـید. شـیوه تربیتـی شـما نبایـد به گونـه ای باشـد که وقتی شـما بـه او نه می گویید، 
بـزرگ به او بلـه بگویند و برعکس. بـرای کنترل رفتارهای ناشایسـت در بچه ها همـه اعضای خانواده  بزرگ و مادر همسـرتان یا دیگـر اعضـای خانـواده مانند پدر

بایـد هـم رأی و هم نظـر هم باشـند تا کودک از همه اعضای خانواده حسـاب ببرد و پشـت کسـی پنهان نشـود.
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می تواند روشی برای رسیدن 
به خواسته هایشان باشد


